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    Use the following scale for your answers. Choose true, false or I don’t know. 

True False 
I 

don’t know 

Canadians value closeness and friendliness. 

It is appropriate to stand close to a business 

contact and frequently touch his/her arm 

while talking. 

45% 19% 36% 
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When meeting a representative of the 

opposite sex, the man should wait for the 

woman to initiate the handshake. 

 

19% 

 

55% 

 

26% 

When breaking the ice with a contact at the 

beginning of a meeting it is appropriate to 

discuss such things as the weather, politics 

and traffic.  

53% 19% 28% 

In Mexico business conversations take place 

at a close physical distance. 
39% 16% 45% 

Colombians  judge  businessmen  by  the  

quality  of  their  clothes  and  have  a  

somewhat  conservative  taste. 

 

42% 

 

22% 

 

36% 

Columbia is a masculine society. 25% 20% 55% 

In Indonesia businessmen should avoid 

prolonged eye contact. 
45% 16% 39% 

In Indonesian business meeting do not pass 

or receive anything with your left hand. 
20% 20% 60% 

In Australian business meeting strong eye 

contact is essential. 
36% 14% 50% 

Thumbs up gesture is a vulgar one for 

business meetings in Australia. 
27% 11% 62% 

One should not be surprised or offended 

being called by your first name in a business 

meeting in Australia. 

36% 6% 58% 

Sweden is a low-power distance culture. 25% 14% 61% 

France is a high-power distance culture. 56% 8% 36% 

When someone hands over their business 

card, take it with both hands, look at it 

carefully and make notes on it. 

36% 9% 55% 

 ․

 ․
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4. Ter-Vardanyan Z., Intercultural Communicative Competence as 

a Key Component of Business English. Banber: Linguistics and Philology 

1(44), Armenia, Yerevan, 2018, 659 p. 
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ЖЕНЯ ВАЗГЕНОВНА ТЕР-ВАРДАНЯН 

 

МЕТОДИЧЕСКАЯ СИСТЕМА РАЗВИТИЯ   

КОММУНИКАТИВНЫХ УМЕНИЙ ДЕЛОВОГО АНГЛИЙСКОГО 

ЯЗЫКА  В АРМЯНОЯЗЫЧНОЙ АУДИТОРИИ 

 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата педагогических наук 

по специальности 13.00.02. «Методика преподавания и обучения» (английский 

язык). Защита диссертации состоится 2-ого июня 2022г., в 1200 ч. на заседании 

специализированного совета по педагогике 020 “Педагогика” ВАК РА по 

присуждению ученых степеней при Армянском государственном 

педагогическом университете им. X. Абовяна по адресу: 0010, г. Ереван, ул. 

Тигран Меца 17. 

 

РЕЗЮМЕ 

 

Актуальность темы: Актуальность исследования обусловлена  

необходимостью создания методической системы развития коммуникативных 

умений и навыков делового английского языка в высших учебных заведениях 

Республики Армения. 

Цель исследования: Разработка методической системы развития 

коммуникативных навыков и умений   делового английского языка с учетом 
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специфики инновационного предметно-языкового,   интегрированного  

обучения (CLIL-Content and Language Integrated Learning). 

Объектом исследования является процесс изучения делового 

английского языка в Армении. 

Предметом исследования является методическая система развития 

коммуникативных умений обучения деловому английскому языку. 

В соответствии с целью, объектом и предметом исследования были 

выдвинуты следующие задачи:  

1. Изучить популярные теории и подходы к обучению деловому 

английскому языку;  

2. Проанализировать учебники делового английского языка, их 

содержание, задания на развитие деловых умений и навыков, выявить 

особенности деловых текстов, лексики; 

3. Проанализировать перспективные, профессиональные потребности 

студентов в деловом английском;  

4. Создать  образцовую методическую систему изучения делового 

английского языка с учетом специфики инновационного подхода 

CLIL-Content and Language Integrated Learning; 

5. Oбосновать эффективность стратегии, разработанной в ходе 

экспериментального обучения. 

Научная новизна исследования.  

1. В результате  сравнительного  анализа   потребностей студентов  

факультета «Экономика и бизнес» Гранадского университета и 

факультетов «Менеджмент», «Бухгалтерский учет», «Финансы» 

Армянского государственного экономического университета была 

проведена классификация эффективных методов отбора   и разработки 

соответствующих упражнений и заданий, развивающих 

коммуникативные умения и навыки делового английского языка. 

2. Создана эффективная методическая система развития 

коммуникативных умений и навыков в процессе изучения делового 

английского и обоснована ее эффективность. 
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3. Уточнены умения и навыки, формирование и развитие которых 

является   обязательным условием обеспечения полноценного 

делового общения. 

4. Экспериментальное обучение деловому английскому языку было 

организовано с учетом специфики предметно-языкового, 

интегрированного обучения в армяноязычнօй аудитории․ 

5. Созданная методическая система может способствовать не только 

укреплению языковых умений и навыков учащихся, но и развитию 

аналитических навыков, творческого и критического мышления; 

передаче, получению, разработке, представлению различных 

вопросов, связанных с бизнесом и межкультурным деловым  

общением. 

Теоретическая значимость исследования. Изучены современные 

стратегии обучения деловому английскому языку с точки зрения когнитивно-

коммуникативных теорий, создана методическая система профессионально-

коммуникативных умений и навыков, в которой на первый план выдвинуты 

когнитивные стратегии. С точки зрения развития коммуникативных умений и 

навыков делового английского языка были изучены учебники делового 

английского языка, уточнены критерии отбора бизнес-учебников, выявлены 

особенности обучения деловой речи. С точки зрения предмета исследования 

систематизированы принципы и критерии отбора профессиональной лексики. 

Практическая значимость исследования. Принципы и критерии, 

представленные в исследовании, могут служить основой для выбора 

эффективных учебников делового английского языка, соответствующих 

учебных материалов, отбора профессиональных текстов, а также введения 

профессиональной лексики в курс делового английского. Стратегии, 

упражнения и задачи, выбранные и разработанные в ходе этого исследования, 

могут быть использованы в процессе изучения делового английского языка для 

составления, разработки и отбора пособий и учебников делового английского 

языка. Использование заданий, которые развивают полноценные умения и 
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навыки делового общения, может помочь повысить эффективность курсов 

делового английского. 

Структура и объем работы- Диссертация объемом 150 страниц состоит 

из введения, трех глав, заключения, списка литературы и приложений.  

 

 

ZHENYA VAZGEN TER-VARDANYAN 

 

DEVELOPMENT AND APPLICATION OF METHODOLOGICAL 

SYSTEM FOR DEVELOPING BUSINESS ENGLISH COMMUNICATION 

SKILLS IN ARMENIAN CLASSROOM 

 

Thesis for degree of candidate for pedagogical sciences, specialty 13.00.02 – 

Teaching and Learning Methodology (English Language).  The defense of thesis will 

be held at 1200 on the 2nd of June 2022, at the session of the Special Board 020 SCC  

(Supreme Certifying Committee) to award scientific degree at the Armenian State 

Pedagogical University after Kh. Abovyan: 0010, 17 Tigran Mets, Yerevan. 

 

SUMMARY 

 

The relevance of the research. The topicality of the research is conditioned by 

the need to develop a methodological system for developing Business English 

communication skills in higher education institutions in the Republic of Armenia.  

The aim of this research is to develop a methodological system for developing 

Business English communication skills taking into account the features of the 

innovative approach of Content and Language Integrated Learning. 

The object of this research is the process of teaching Business English in 

Armenia. The subject of the research is the methodological system for developing 

Business English communication skills. The following objectives have been proposed 

in accordance with the purpose, object and subject of the research: 

1. study popular theories and approaches to teaching Business English;  
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2. analyze Business English textbooks, their content, tasks for developing 

business communicative skills, identify features of business texts, vocabulary;  

3. analyze students' professional target needs in Business English;  

4. create an exemplary methodological system for teaching Business English 

taking into account the features of the innovative approach Content and 

Language Integrated Learning; 

5. justify the effectiveness of the strategy developed during the experiment. 

The scientific novelty of the research  

1 A comparative analysis was carried out between the data results of students 

needs at the faculty of “Economics and Business” of the University of 

Granada and at the “Management", "Accounting", "Finance" faculties of the 

Armenian State University of Economics, which will serve as a basis for the 

selection of effective methods, elaboration and selection of appropriate 

exercises for communication skills.  

2 An effective methodological system has been established for the 

development of communication skills in the process of teaching Business 

English; the effectiveness of the latter has been substantiated;  

3 The skills have been clarified, the formation and development of which are 

considered mandatory for ensuring full business communication, 

4 The experimental teaching of Business English was organized taking into 

account the peculiarities and characteristic features of the CLIL educational 

approach in the Armenian-speaking classroom;  

5 The established methodological system can contribute not only to 

strengthening learners' language skills, but also to developing analytical, 

creative and critical thinking skills, abilities to transmit, receive and process 

information, present various business-related issues, as well as developing 

intercultural business communication. 

The theoretical value of the research. 

It studies modern strategies for teaching Business English from the point of view 

of cognitive-communicative. A methodological system of professional-

communicative skills has been created, where cognitive strategies are brought to the 
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fore. It studies some business English textbooks from the point of view of developing 

Business English communication skills, the criteria for selecting business textbooks 

were clarified, and the peculiarities of teaching business speech were revealed. From 

the point of view of the subject matter, the principles and criteria for the selection of 

professional texts and vocabulary have been classified.  

The practical value of the research. The principles and criteria presented in 

the research can serve as a basis for selecting effective Business English textbooks, 

selecting relevant teaching materials, professional texts, as well as introducing 

professional vocabulary in the Business English course. The strategies, exercises, and 

tasks selected and developed during this research can be used in the Business English 

teaching process to compile, develop, and select Business English textbooks. The use 

of the tasks that develop full business communication skills can help to increase the 

effectiveness of Business English courses. 

The structure and volume of the research. The dissertation consists of the 

Introduction, three Chapters, Conclusion, References, Bibliography, Appendices. 


